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الطروحه  ملخص

والطب                بالشعه للعلج القومي المركز في اجريت وصفيه اختباريه دراسه  هذه

نوفمبر       من الفتره في بالخرطوم هذه .   2010ابريل –  2009النووي من الهدف  

السودانين             عند الدم مكونات بعض علي الكيميائي العلج تاثير تقييم هو  الدراسه

الخرطوم         –  النووي والطب بالشعه للعلج القومي بالمركز الدم بسرطان  المصابين

.

خمسون        (      هم الدراسه هذه في المضمنين الشخاص و  35عدد انثي  )15ذكر  

بين      المرضي هؤلء أعمار المرضي  .     85الي  16تترواح هؤلء من وثلثون خمس سنه  

و    الكيميائي للعلج تم       15يخضعون حيث الكيميائي للعلج يخضعوا لم مريضا  

ضابطه   كمجموعه . استخدامهم

لم               والذين الكيميائي للعلج الخاضعين المرضي من الدم عينات  جُمعت

الكلي      :  ,   التعداد الهيموغلوبين التاليه المعمليه الفحوصات اجراء وتم  يخضعوللعلج

البيضاء   ,    ,      الدم لكريات الكلي التعداد الخليا تراكم نسبه الحمراء الدم  لكريات

اللكتروني         الدم تعداد جهاز باستخدام الدمويه للصفيحات الكلي  .    والتعداد

(Sysmex) 

       . النتائج        مقارنه وعند الحصائي للتحليل وإخضاعها عليها المتحصل النتائج رصد  تم

عليها           المتحصل بالنتائج الكيميائي للعلج يخضعون الذين المرضي من عليها  المتحصل

وذو             جوهري إنخفاض هناك أن تبين الكيميائي للعلج يخضعو لم الذين المرضي  من

,      , الحمراء ‘    الدم لكريات الكلي التعداد ومتوسط الهيموغلوبين نسبه في إحصائيه  دلله

الدمويه           , الصفيحات تعداد متوسط في احصائيه دلله ذو وليس جوهري  وإنخفاض

الدم            لكريات الكلي التعداد متوسط في إحصايئه دلله ذات وليست جوهرية  وزيادة

.البيضاء



للعلج              يخضعون الذين المرضي في عليها المتحصل النتائج خلل من  ونستخلص

        , الحمراء (   الدم لكريات الكلي التعداد متوسط ونقص الهيموغلوبين نقص  الكيميائي

للصابه      )      عرضه أكثر يكونون أنهم الدمويه للصفيحات الكلي التعداد متوسط  ونقص

الكيميائي          للعلج يخضعوا لم الذين المرضي من النزفيه والمشاكل  . بالنيميا



Abstract

The current study is a non-experimental hospital base case control study, 

conducted at Radiation & Isotopes Center- Khartoum (RICK) during the period 

November 2009/April 2010. The study aimed to evaluate the effect of 

chemotherapy in some hematological parameters among leukemic patients who 

referred to the Radiation & Isotopes Center – Khartoum. People recruited for this 

study were 50 leukemic patients. (35 males and 15 females). Their age ranged from 

16 to 85 years with mean age of 49 years. Thirty- five patients were suffering from 

deferent types of leukemia (16 patients had acute myeloid leukemia AML, Three 

patients had acute lymphoblastic leukemia ALL, Four patients had chronic myeloid 

leukemia CML and 12 patients had chronic lymphoblastic leukemia CLL) received 

chemotherapy and the remaining 15 patients did not start treatment and were used 

as control. 

Blood sample were collected from all patients (50 study subject).The blood 

samples were investigated for Hb, PCV and total RBCs count, WBCs & Platelets 

count. Using Sysmex automated hematology analyzer.

The results obtained from blood analysis of patients that received chemotherapy 

were compared with those from patients who did not start treatment, and are as 

follows:

There was significant (P>0.05) reduction in Hb and total RBCs count in patients 

who receive chemotherapy as compared to control patients who did not start 

treatment.

There was significant (P>0.05) decrease in total platelet count in patients who 

receive chemotherapy as compared to control patients who did not start treatment.



There was significant (P>0.05) increase in total WBCs count in patients who 

receive chemotherapy as compared to control patients who did not start treatment.

The result obtain from the current investigation are highly suggestive that patients 

under chemotherapy are at risk of anemia and bleeding problems. 
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